
S  výběrem koncesionáře pro výstavbu 
nového železničního spojení z  Prahy 
na  Letiště Václava Havla formou PPP 
pomohou společnosti Deloitte; Česká 
spořitelna; advokátní kancelář Císař, 
Češka, Smutný; AFRY a jimi nominovaní 
odborníci na  ekonomicko-finanční, 
právní a  technické poradenství z  Česka 
i ze zahraničí. 

Výběr konsorcia na zajištění externích 
poradenských služeb, nezbytných pro 
projekt tohoto rozsahu a  významu, 
proběhl na  základě výběrového řízení. 
To vyhlásila koncem minulého roku 
Evropská banka pro obnovu a  rozvoj 
(EBRD), s níž na tomto klíčovém projek-
tu Ministerstva dopravy spolupracuje 
Správa železnic.

O  využití PPP při výstavbě části 
železničního spojení z  Prahy na  Letiště 
Václava Havla rozhodla vláda v  srpnu 
loňského roku na  základě studie 
proveditelnosti, která prokázala výhod-

nost tohoto řešení. V  České repub-
lice se bude jednat o  první PPP pro-
jekt na  železnici, který dospěl do  fáze 
výběru koncesionáře. „PPP projekty 
potřebujeme pro zajištění adekvát-
ního a dlouhodobě udržitelného mixu 
finančních zdrojů nezbytných pro rea-
lizaci všech projektů, včetně vysokory-
chlostních tratí, které připravujeme,“ 
říká ministr dopravy Martin Kupka.

Předmětem PPP projektu bude vý-
stavba úseků z  pražského Veleslavína 
do  Ruzyně a  z  Ruzyně na  letiště, a  to 
včetně vybudování železniční stanice 
Praha-Letiště Václava Havla. Řízení pro-
vozu budou zajišťovat pracovníci Správy 
železnic z  Centrálního dispečerského 
pracoviště v  Praze na  Balabence, a  to 
mimo režii vybraného koncesionáře.

„Věřím, že mezinárodní zázemí vy-
braného poradenského týmu pove- 
de k  úspěšné realizaci prvního že-
lezničního PPP projektu v  České re- 

publice,“ uvádí generální ředitel 
Správy železnic Jiří Svoboda. „Podle 
schváleného harmonogramu by k  fi-
nančnímu uzavření, které umožňuje 
faktické zahájení stavební realizace, 
mělo dojít do  30 měsíců od  podpisu 
smlouvy, tedy do září 2026,“ dodává.

Součástí prací vybraného poradce je 
i  zajištění odpovědného přístupu k  vy-
hodnocení aktuálních environmentál-
ních a  sociálních otázek projektu tak, 
aby byl realizovaný v souladu s nejlepší 
zahraniční praxí v  oblasti udržitelnosti. 
To by mělo vést k  možnému zapojení 
širšího portfolia financujících institucí, 
jako jsou Evropská investiční banka či 
samotná EBRD, a  celkovému snížení 
finančních nákladů projektu. Na celé tra-
ti z Prahy na letiště a do Kladna se počítá 
s  výhradním provozem vlaků v  režimu 
ETCS. Současně je připravována jako 
dvoukolejná elektrizovaná střídavou 
napájecí soustavou.

Nela Eberl Friebová       NA AKTUÁLNÍ TÉMA

Příprava prvního PPP projektu na železnici 
pokročila do další fáze 
Generální ředitel Správy železnic Jiří Svoboda:
„Věřím, že mezinárodní zázemí vybraného poradenského 
týmu povede k  úspěšné realizaci prvního železničního PPP 
projektu v  České republice. Podle schváleného harmono-
gramu by k finančnímu uzavření, které umožňuje faktické za-
hájení stavební realizace, mělo dojít do 30 měsíců od podpisu 
smlouvy, tedy do září 2026…“

Na  jednání Představenstva OSŽ 
5. března 2024 bylo schváleno čerpá-
ní rozpočtu OSŽ za loňský rok a také 
návrh rozpočtu OSŽ na  rok 2024, 
které budou následně předloženy 
na příštím Ústředí OSŽ včetně návrhu 
na příspěvek pro seniory v základních 
organizacích. Členové Představen-
stva OSŽ se rozhodli, že tímto krokem 
podpoří základní organizace a  jejich 
členy z řad seniorů. V průběhu jedná-
ní se Představenstvo OSŽ krátce vě-
novalo také aktuální situaci u sloven-
ských kolegů a vyjádřilo jednohlasně 
podporu aktivitám OZŽ za  zlepšení 
neuspokojivé situace na  slovenské 
železnici zasláním podpůrného dopi-
su. PhDr. Helena Svobodová, vedoucí 
KP OSŽ, informovala o  chystaných 
akcích z  mezinárodních setkání po-
radních skupin Železniční sekce ETF 
pro opravárenství a  Železniční sekce 
ETF pro strojvedoucí, které se plá-
nují na  měsíc duben. Vedoucí MO 
OSŽ Ing.  Ondřej Šmehlík seznámil 
přítomné s  připravovanými meziná-
rodními akcemi FISAIC. Přiblížil také 
vývoj a aktuální podobu sportovního 
portálu Railsport. Informace ze zá-
sadních jednání zahájil předseda PV 
OSŽ při ČD Štěpán Lev, který krátce 
informoval o  jednání s  odborovými 
centrálami a  vedením společnosti 
ČD. Podal také informace o  jednání 
dozorčí rady Českých drah. Za PV OSŽ 

při ČD Cargo vystoupil předseda PV 
Radek Nekola s informací, že zástupci 
odborových centrál obdrželi od  za-
městnavatele k  připomínkování dva 
dokumenty, a  to „Zásady čerpání so-
ciálního fondu“ a „Směrnici pro orga-
nizování a financování sportovní akcí, 
hrazených z  prostředků sociálního 
fondu“. Z  jednání Dozorčí rady spo-
lečnosti ČD Cargo přinesla informa-
ce Bc.  Marta Urbancová – předseda 
představenstva ČD Cargo Ing. Tomáš 
Tóth jednal s  ostatními generálními 
řediteli všech společností Cargo v Ev-
ropě, kde se shodli, že špatná eko-
nomická situace je nepříznivá napříč 
všemi nákladními železničními do-
pravci. Za PV OSŽ při SŽ dostal slovo 
tajemník Miroslav Maincl, který úvo-
dem poděkoval za podporu od ostat-
ních podnikových výborů – po doho-
dě vedení OSŽ se budou sportovních 
akcí zúčastňovat i  zájemci ze Správy 
železnic, ale pouze za členy OSŽ bu-
dou náklady uhrazeny. Ostatní zá-
jemci budou muset čekat, až dojde 
k  podpisu zásad čerpání FKSP po-
sledním signatářem, tedy ADP. Pří-
jemnými zprávami je skutečnost, že 
první zaměstnanci odjeli na kondiční 
ozdravné pobyty a  fakt, že u  Správy 
železnic došlo k  poklesu přesčasové 
práce v  průměru o  deset procent. 
Předsedkyně Nedrážního republiko-
vého výboru Bc.  Renata Dousková 

závěrem jednání připojila informace 
o probíhající rekonstrukci pražské ne-
mocnice Italská, informovala o stavu 
u  společnosti Skanska, kde není na-
smlouvaný dostatek větších zakázek 
a  připomněla, že ani po  opakované 
urgenci se nevyjádřili k  návrhu ko-
lektivní smlouvy majitelé společnosti 
Wagon Lostr.

Na jednání PV OSŽ při ČD (6. 3. 2024) 
informoval jeho předseda Štěpán Lev 
o  změnách v  katalogu prací od  1. 4. 
2024, který sjednocuje KZAM vlakové-
ho personálu a navyšuje tarifní stupně 
o třídu výš. Dále přiblížil jednání Dozor-
čí rady Českých drah, kde byl schválen 
Podnikatelský plán ČD na  rok 2024. 
Hlavním hostem jednání Podnikového 
výboru byl generální ředitel Českých 
drah Mgr.  Michal Krapinec, který se 
jednání PV zúčastnil spolu s  členkou 
představenstva ČD, Mgr.  Blankou Ha-
velkovou, ředitelkou kanceláře pro lid-
ské zdroje Ing. Bohuslavou Grabovskou 
a vedoucí oddělení benefitů Ing. Lucií 
Bauerovou. Michal Krapinec zhodnotil 
činnost Českých drah, přičemž zdůraz-
nil, že firma je ekonomicky silná a zdra-
vá a má příznivý rating. Připomněl také 

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ
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Představenstvo OSŽ vyjádřilo 
podporu aktivitám OZŽ za zlepšení 
neuspokojivé situace na slovenské 
železnici 

Železniční stanice Ruzyně

Praha-Veleslavín Vizualizace: Správa železnic

Vývoj českého trhu práce – 
4. čtvrtletí 2023
Český trh práce začal pociťovat dopady hospodářského útlumu a  neza-
městnanost roste. Pokračuje mzdové dotahování cenové hladiny, ale je 
odvětvově diferencované. Průměrná mzda se meziročně nominálně zvý-
šila o 6,3 % a reálně klesla o 1,2 %.

Aktuálně se český trh práce potýká s  dopady ekonomického zpoma-
lení. To přišlo po několika externích/globálních šocích a bylo prohloube-
no propadem domácí kupní síly. Hlavními tématy jsou různorodost vý-
voje v  různých odvětvích a zároveň „zatuhlost“ pracovního trhu, kdy se 
pracovní síla obtížně přesouvá na perspektivnější činnosti s vyšší přida-
nou hodnotou. Zjevná je nelehká pozice těžkého průmyslu, veřejný sek-
tor zase doplácí na  neutěšený stav státního rozpočtu, a  vše se přelévá 
i do obchodu a tržních služeb.

Obecné trendy se v  průběhu roku 2023 překlopily do  nepříznivých, 
zejména nastartoval růst nezaměstnanosti. Na  druhou stranu se vývoj 
české ekonomiky stal lépe předvídatelným a je již zřejmé, že byla finál-
ně zvládnuta vysoká inflace. To má dopad především na vývoj reálných 
mezd.

Cenová hladina se stabilizovala již na počátku roku 2023 a začalo do-
cházet k jejímu postupnému dohánění obecnou mzdovou úrovní. Ceny se 
prudce zvýšily v období od 4. čtvrtletí 2021 do 1. čtvrtletí 2023, poté rostly 
již uměřeněji, ve 4. čtvrtletí 2023 byly na úrovni 137 % průměru roku 2019. 

Mzdová hladina rostla po celé období plynuleji a pozvolněji, průměr-
ná hrubá mzda tak k 4. čtvrtletí 2023 dosáhla úrovně 128 % průměru roku 
2019 po sezónním očištění. Makroekonomické agregáty a stavové veliči-
ny však ukazují jen málo z dynamického vývoje, který probíhá ve firmách 
i v lidské společnosti.

Výraznými výzvami pro budoucnost jsou přitom zvládnutí umělé inte-
ligence, využívání tzv. zelených technologií pro mitigaci (zmírnění) klima-
tické krize a přizpůsobování ekonomiky stárnoucí populaci.

Zdroj: Český statistický úřad
(Celý�článek�najdete�na www.odbory.info) 

www.odbory.info



Projíždíme Českým středohořím 
s  výhledem na  krásné okolí od  Li-
toměřic do  Mostu tak zvanou 
Švestkovou dráhou, která vznikla 
již koncem 19. století a  svůj název 
nosí od  třicátých let minulého sto-
letí díky rozsáhlým ovocným sadům 
v celé oblasti. Provoz tratě v historii 
zajišťovaly Rakouské státní dráhy, 
poté Československé státní dráhy 
a  po  mnichovské dohodě i  Říšské 
dráhy. V osmdesátých letech 20. sto-
letí se však začalo mluvit o jejím kon-
ci, protože byla značně nevýdělečná. 
V  majetku Českých drah zůstala až 
do roku 2016, kdy se ji stát rozhodl 
prodat, a v tento moment začala tak 
zvaná nová éra Švestkové dráhy. 

Společnost AŽD neměla v plánu ná-
kup tratí a  provozování dopravy, nic-
méně nakonec vstoupila do  veřejné 
soutěže s účelem trať zachránit a využít 
ji pro testování svých stávajících a vyví-
jených technologií.

Během provozu na Švestkové dráze 
společnost zařadila motorovou jed-
notku RegioSprinter, která disponuje 
100 místy k stání a 65 místy k sezení. Je 
dlouhá 24 800 mm, váží 36 t a dosahuje 
rychlosti až 100 km/h. Každý její motor 
má výkon 2 × 198 kW. Společnost AŽD 
dále provozuje motorový vůz ř. 810, 
měřící motorový vůz ETCS a  dieselo-
vou lokomotivu ř. 749, která váží 75 t 
a  je dlouhá 16  500 mm a  lokomotivu 
řady 742 (ex T 466.2) o váze 64 t a délce 
13 600 mm s motorem K 6 S 230 DR.

A  tak se vracím k  úvodu článku… 
Se  členy Představenstva OSŽ, v  čele 
s předsedou základní odborové orga-
nizace AŽD Praha Karlem Šimáčkem 
jako průvodcem, projíždíme Českým 
středohořím a  kocháme se nádher-
nou okolní krajinou. V  Třebívlicích 
vystupujeme a  jdeme nahlédnout 
do  tzv. střev řízení a  provozu Švest-
kové dráhy v  řídícím středisku, kde 
se můžeme na vlastní oči přesvědčit, 

jak se trať obsluhuje, kontroluje a řídí. 
Proces je docela složitý, ale pro místní 
obyvatele, turisty a  společnost AŽD 
je velmi důležitý. Místní obyvatele 
spojuje s  okolním světem a  denní 
dopravou do práce a zpět a ostatní tu 
najdou spoustu zajímavých cílových 
turistických destinací jako například 
zámek Korozluky, Expozice Ulriky von 
Lewetzov Třebívlice, poslední lásky 
Johanna Wolfganga Goetha, státní 
hrad Hazmburk, vrch Boreč, zříceninu 
hradu Košťálov, vrch Lovoš, nebo se 
z třebívlického nádraží mohou vydat 
po  modré turistické značce i  na  vr-
cholky vyhaslých sopek.

Společnost AŽD se snaží pojmout 
Švestkovu dráhu jako velmi příjem-
nou pohodovou cestu podél celé je-
jich tratě, kde se cestující může těšit 
z  pohledu na  rozmanitou okolní kra-
jinu, a  přitom během jízdy popíjet 
kávu, čaj či si nabídnout něco k  za-
kousnutí. Dále také AŽD pod záštitou 
Švestkové dráhy pořádá několik veřej-
ných akcí jako hudební festivaly, Miss 
Švestkové dráhy nebo vypravují spe-
ciální tematické vlaky. Na stránkách 
https://www.svestkovadraha.cz/ 
najdete jízdní řád i bližší informace. 

Daniela Houdková 
3 × foto: Karel Šimáček

některé problémy, které se ČD dotý-
kají především v  oblasti zpožďování 
dodávek ze strany výrobců nových 
kolejových vozidel. Podle jeho dalších 
slov však lze očekávat, že letošní hos-
podářský výsledek bude nejlepší v his-
torii Českých drah. Generální ředitel 
dále reagoval na  četné dotazy členů 
PV týkající se ponejvíce plánovaných 
změn v oblasti majetku ČD, především 
některých budov převážně v  Praze 
(Masarykovo nádraží, budova polikli-
niky, provozní budova ČD na hlavním 
nádraží a  další objekty). Na  všechny 
otázky a nejasnosti z této oblasti bude 
reagovat na  intranetu ČD tak, aby se 
předešlo možným nepřesnostem, 
nebo zkresleným informacím a  oba-
vám ze strany zaměstnanců. Po  od-
chodu Michala Krapince pokračovala 
diskuse, která se týkala především 
nejasností, se kterými se zaměstnanci 
potýkají v oblasti změn v systému no-

vého osobního ohodnocení. Vysvětlení 
podala ředitelka KNLZ Ing.  Bohuslava 
Grabovská, která současně slíbila, že 
se bude zabývat konkrétními případy, 
které jí budou ze strany PV poskytnuty 
a případné zjištěné nedostatky budou 
napraveny. 

Jednání PV OSŽ ČD Cargo 7. břez-
na 2024 zahájila tajemnice Bc. Marta 
Urbancová informacemi o  průběž-
ných krocích na  základě otevřeného 
dopisu zaměstnanců SOKV. Předse-
da PV Radek Nekola následně podal 
informace z  jednání Představenstva 
OSŽ ze dne 5. března. V  průběhu 
jednání se připojili zástupci zaměst-
navatele v  čele s  předsedou před-
stavenstva Ing.  Tomášem Tóthem. 
Tradičně to byla personální ředitel-
ka Mgr.  Aneta Miklášová a  vedoucí 
mzdového a  personálního oddělení 
Mgr. Pavla Kreischová.  

Tomáš Tóth ve  svém vystoupení 
nejdříve hodnotil hospodářský vý-

sledek za  rok 2023 na  tuzemském 
trhu jako uspokojivý, a  to navzdory 
všem inflačním tlakům, vysokým 
cenám energií i  růstu cen cizích 
zdrojů nutných pro investice ČD Car-
go. Podotkl, že za  celkovými velmi 
dobrými výsledky skupiny ČD Cargo 
stojí především podnikání na  trzích 
v  Rakousku, Německu, Polsku, Slo-
vensku a  Maďarsku. Přepravní ob-
jem v  tuzemsku ČD Cargo neztrácí 
kvůli konkurenci na  trhu železniční 
nákladní dopravy, ale kvůli tomu, 
že tyto objemy nejsou, již neexistu-
jí. Tomáš Tóth dále hovořil o  přístu-
pu k  nákladním vozům a  lokomo-
tivám, o  jejich obnově, případně 
uplatnění uvnitř Skupiny ČD Cargo 
a  u  nejstarších vozidel i  o  šrotaci. 
V  případě lidských zdrojů ujistil, že 
je nyní primárně řešena nadkapaci-
ta v  oblastech, kde chybí dopravní 
výkony. Snížení počtu zaměstnanců 
v konkrétních profesích bude v prv-

ní polovině roku řešeno především 
odchody zaměstnanců do  starobní-
ho důchodu.

Předseda PV Radek Nekola upozor-
nil na nutnost lepšího a důkladnější-
ho výstupu směrem k zaměstnancům 
ČD Cargo, ať se mezi nimi nevytváří 
panika a konspirační teorie o masiv-
ním propouštění u  konkrétních pro-
fesí, či zavírání celých dep. Generální 
ředitel Tomáš Tóth všechny ujistil, 
že v  ČD Cargo není důvod k  panice 
nebo jakýmkoliv konspiračním teori-
ím, jak o  nich hovořil Radek Nekola, 
a  zároveň přivítal spolupráci s  OSŽ 
na  odpovídající komunikaci k  našim 
zaměstnancům. Personální ředitelka 
Mgr. Aneta Miklášová se vrátila k dis-
kuzi na  základě otevřeného dopisu 
od  zaměstnanců SOKV. V  nejbližší 
době je potřeba se zaměřit na moti-
vování a odměňování za práci navíc.

-RED-

HISTORII ŠVESTKOVÉ DRÁHY  
ZACHRÁNILA 
 SPOLEČNOST   

NAVŠTÍVILI JSME

 V  SOUVISLOSTI S  DEFINITIVNÍM 
ukončením provozu na  odděleném 
severním nástupišti železniční stanice 
Praha-Smíchov (sloužilo pro motorové 
osobní vlaky směr Hostivice přes tzv. 
"Pražský Semmering"), jež nastalo v  říj-
nu loňského roku 2023, jsou nyní vla-
ky linky S65 přetrasovány do  obvodu 
osobního nádraží na tamní osmou kolej, 
u  které je vybudováno provizorní třetí 
nástupiště určené právě pro zmiňova-
nou linku. Na snímku ze dne 27. 11. 2023 
je u něj zachycen MOs 25809 relace Rud-
ná u Prahy – Praha-Smíchov vedený mo-
torovým vozem 810.306. Na toto nástu-
piště je přístup zajištěn prostřednictvím 
úrovňového přechodu přes šestou kolej.
 Tomáš Martínek

 NA  SEVEROVÝCHODĚ ČECH do-
šlo v  uplynulých letech k  většinovému 
převzetí vlakových linek Českých drah 
externími dopravci. Díky tomu došlo k re-
dislokaci motorových vozů řady 843 OCÚ 
Střed z Liberce do provozní jednotky Trut-
nov (přešly sem i dva stroje z Olomouce, 
spadající pod OCÚ Východ), kde nahrazu-
jí starší motorové vozy 854 „Hydry" (kdysi 
v tamní oblasti velmi typické motory). Ty 
tu nyní v osobní dopravě slouží spíše let-
mo, stále ale pravidelně obsluhují rameno 
Hradec Králové–Starkoč–Broumov. Prv- 
ně jmenované čtyřnápravové motoro-
vé vozy tak v současné době zajíždí též 
do  Městce Králové. I  když tenkrát byly 
krátce po  uvedení do  provozu (v  roce 
1997) zkušebně nasazovány na  lokál-
kách (např. Děčín–Malé Chvojno, Lovosi-
ce–Teplice v Čechách), byly by vhodnější 
spolu s  přípojnými vozy Btn 753 pro 
významnější regionální trať 041 Hradec 
Králové–Jičín–Turnov, namísto třívozo-
vých Regionov 814.2, které tu jsou nyní 
turnusované. Na  snímku ze dne 26. 1. 
2024 je zachycen motorový vůz 843.011 
v původním červeném nátěru na MOs re-
lace Městec Králové–Lomnice nad Popel-
kou na „falešné dvoukolejce“ u Chlumce 
nad Cidlinou. Vpravo je hlavní 3 kV elek-
trifikovaná jednokolejná trať 020 Velký 
Osek–Týniště nad Orlicí–Choceň. 
 Tomáš Martínek

 V  PROSINCI 2023 BYLA v  železniční 
stanici Chodov dokončena stavba nové 
„výpravní“ budovy. Název je poměrně 
nadnesený, protože se jedná pouze o no-
vostavbu určenou pro cestující – čekárna, 
výdej jízdenek a zázemí pro zaměstnance 
pokladny. 

Betonová stavba obtížně pojmenova-
telného geometrického tvaru vzhledově 
připomíná spíše vojenský bunkr pohra-
ničního opevnění. Když jsem okukoval 
novostavbu při dokončovacích pracích, 
jeden z dělníků se takto lapidárně vyjádřil.  

„Bunkr“ je umístěn blíže městu, přesněji 
u  vstupu do  vybudovaného podchodu 
na nástupiště číslo 2, který je v současnosti 
prodlužován pod kolejištěm do ulice Hrn-
čířská. 

Nahrazuje historickou staniční/výprav-
ní budovu někdejší Buštěhradské dráhy 
z minulého tisíciletí (1870), která půjde pro 
značnou zchátralost k zemi. Postupné chát-
rání je dobře patrné při porovnání fotek 
z let 2010 a 2022 na webu mapy.cz. Na je-
jím místě bude vybudována točna pro BUS.

Železniční stanice Chodov je dálkově 
řízena z  železniční stanice Karlovy Vary 
a  technologická zařízení jsou umístěna 
v novostavbě vedle původní budovy. 
 Miroslav Zikmund

�CÍLE DOCHVILNOSTI PRO ROK 
2023 JIŽ NELZE DOSÁHNOUT
(BERLÍN) Deutsche Bahn (DB) nadále 
výrazně zaostává za svými vlastními cíli 
dochvilnosti. V  neposlední řadě je to 
z  důvodu mnoha stavenišť na  tratích. 
V říjnu 2023 přijelo do cíle bez větších 
zpoždění pouze 58,6 % vlaků ICE a  IC. 
Vlak, který má zpoždění maximálně 
šest minut je považován za vlak včas.

DB si na  začátku roku dala za  cíl do-
sáhnout dochvilnosti v dálkové dopravě 

hodně přes 70 %. „S  přesností kolem 
66 % v prvních deseti měsících je jasné, 
že cílené dochvilnosti kolem 70% pro 
rok 2023 již nelze dosáhnout,“ uvedl 
mluvčí DB. Téměř tři čtvrtiny dálkových 
vlaků byly v  říjnu ovlivněny výlukovou 
činností. Negativní dopad měly zejména 
krátkodobé stavební práce na  hlavních 
tratích. Nově zavedené hraniční kontroly 
vedly od poloviny října také ke zpoždění 
vlaků v mezinárodní dálkové dopravě.
� Z Bahnblockstelle připravil sh

Všimli jsme si

ZE SVĚTA

(Dokončení�ze str.�1)

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ

� (Podrobnosti�na��www.osz.org)

Servisní technik AŽD PRAHA Marek Šimek vysvětluje řízení Švestkové dráhy v Třebívlicích 
 Foto: Daniela Houdková

 Představenstvo OSŽ, PV OSŽ při ČD, PV OSŽ při ČD Cargo

Představenstvo OSŽ vyjádřilo podporu 
aktivitám OZŽ za zlepšení neuspokojivé 
situace na slovenské železnici



Vyšehradský most

PRÁVNÍ PORADNA

Rubrika Postřehy čtenářů:
 K tematice tragického úmrtí strojve-
doucího se vyjadřují Miroslav Zikmund 
a  Martin Kubík. Téma je pod titulkem 
Ještě několik otazníků nad nehodou 
v Dolní Lutyni. 

Rubrika Cestujeme za  poznáním 
i odpočinkem:
 Do Kolína za Lichtenštejny se opět 
vydáme s  Martinem Kubíkem. V  re-
gionálním muzeu v  Kolíně na  hlavní 
trati (kdysi STEGu) Praha–Kolín–Česká 
Třebová je až do 15. září 2024 k vidění 
výstava o knížecím rodu Lichtenštejnů 
v Království českém.

Najdete na 
www.osz.org

NÁZORY ČTENÁŘŮ  POSTŘEHY  DISKUZE

V  Obzoru číslo 4/2024 jsme si přečetli 
o osudu pražského železničního mostu 
z Výtoně na Smíchov. Tak to vlastně vy-
padá, že je všechno v pořádku, postaví 
se most nový, bude vyhovovat, bude 
mít o kolej více a nevyhovující původní 
památkově chráněný most se přesune 
někam do Modřan – naštěstí ne na Si-
biř, chtělo by se říci. 

A tak je opravdu všechno v pořádku? 
Lokalita s Vyšehradem je součástí širšího 
památkově chráněného centra našeho 
hlavního města jako památky Unesco. 
Most je chráněn nejen sám o sobě, ale 
i svým umístěním, silueta spolu s Vyše-
hradem je nedílnou součástí pražského 
panoramatu. A  ten zmizí, nová kon-

strukce vůbec nedodržuje původní es-
tetiku panoramatu, navíc nejdřív měla 
být nová konstrukce bílá (něco jako pěst 
na oko), teď prý Správa železnic ustou-
pila na nějakou barvu bronzovou. Jako 
obvykle, jak za komunistů, tak i dneska, 
nikdo za nic nemůže. Ono, kdyby někdo, 
kdo byl léta odpovědný za údržbu, byl 
potrestaný, stačilo by zveřejnění jmé-
na odpovědné osoby a  nějaký mastný 
finanční trest, a  možná, že by to u  nás 
začalo trochu víc vypadat jako v civilizo-
vané zemi. 

Představte si, že by jinou ocelovou 
konstrukci třeba ve Francii, třeba Eiffe-
lovku, nedostačně natírali, že by byla 
jako Vyšehradský most v  havarijním 
stavu a nešlo by ji zlikvidovat, protože 
je památkově chráněná, tak by se ně-
kam přesunula, třeba do Dieppe nebo 
do  Cannes či do  Albánie. A  přídavný 
důvod by byl, že Eiffelovka vlastně 
překáží výhledu na Trocadero, jak bylo 
před rokem 1891. 

Tím jsem chtěl jen naznačit tu ab-
surdní logiku Správy železnic, patrně 
hodlají někde na Kavčích horách posta-
vit atrapu Vyšehradu, aby se vlk nažral 
a koza zůstala celá.    
 Petr Rádl

I. Tvorba Podpůrného fondu OSŽ:
Stav finančních prostředků PF OSŽ ke dni 30. 6. 2023 činil 8 274 888,85 Kč.

Příjmy celkem II. pololetí 2023:

Výdaje celkem II. pololetí 2023:

Stav finančních prostředků na PF OSŽ ke dni 31. 12. 2022 činil 8 129 041,45  Kč.

II. Čerpání Podpůrného fondu OSŽ:
Z PF OSŽ za  II. pololetí 2023 byly 

vyplaceny dávky celkem 25 žadate-
lům v celkové částce 495 000,00 Kč + 
6 000,00 Kč.

Dávky z PF OSŽ, které byly vyplace-
ny 24 žadatelům, se týkaly rodin v mi-
mořádných tíživých sociálních si-
tuacích vzniklých v  důsledku úmrtí 
člena OSŽ nebo rodinného příslušní-
ka,  dlouhodobé nemoci,  podstoupení  
operací smyslových orgánů (zrak) 
z  důvodu zachování specifické zdra-
votní způsobilosti. Celková částka 
těchto vyplacených dávek dosáhla 
475  000,00 Kč, tj. průměrná částka 

na  jednu schválenou a  vyplacenou 
dávku činí 19 791,67 Kč.

Z  PF OSŽ za  II. pololetí 2023 byla 
dále vyplacena finanční podpora 
za  povodeň v  Jihomoravském kra-
ji 1  postiženému, kterému blesková 
povodeň v  měsíci září 2023 způso-
bila újmu na  majetku. Celková část-
ka takto vyplacených podpor dosáh-
la 26 000,00 Kč.

Všechny žádosti o  dávku z  PF OSŽ 
byly prostřednictvím ZV ZO OSŽ zasí-
lány na OSŽ-Ústředí. Tyto žádosti byly 
vždy ověřeny, potřebné údaje dopl-
něny, individuálně zhodnoceny SPO 
OSŽ-Ústředí, posuzovány a  schvále-
ny Představenstvem OSŽ, popř. Po-
radou předsedy OSŽ. Jednoznačně 
lze konstatovat, že PF OSŽ plní svůj 
účel a je nápomocen v tíživých sociál- 
ních situacích členů OSŽ a  jejich ro-
din, na jejichž zmírnění vlastní finanč-
ní a hmotné prostředky nedostačují.

Podněty, připomínky nebo stíž-
nosti na  poskytování uvedené for-
my pomoci v  hodnoceném období 
nebyly zaznamenány. Ze strany SPO 
OSŽ-Ústředí je vždy striktně dodržo-
vána 30denní lhůta k vyřízení žádos-
ti o přiznání dávky z PF OSŽ, která je 
však zpravidla i v  jednotlivých přípa-
dech zkracována. Jedná se o zpraco-
vání důvodové zprávy a její předlože-
ní ke  schválení Představenstvu OSŽ, 
popř. Poradě předsedy OSŽ.

V  případech hodných zvláštního 
zřetele (např. tragické úmrtí apod.) je 
SPO OSŽ-Ústředí, statutární zástup-
ci OSŽ a  Představenstvo OSŽ schop-
no zorganizovat schválení dávky z PF 
OSŽ rovněž formou „per rollam“, což 
je výrazem okamžité pomoci žadate-
li včetně přeposlání schválené částky 
na jeho bankovní účet. 

Vyplacení schválených finančních 
dávek jednotlivým žadatelům bylo 
bez vad zajišťováno hospodářsko-fi-
nančním oddělením OSŽ-Ústředí, 

v součinnosti s příslušnými funkcioná-
ři OSŽ.

 I v průběhu II. pololetí 2023 poslalo 
své poděkování do sídla OSŽ několik 
příjemců dávky (finančního příspěv-
ku) z PF OSŽ. 

 Každé poděkování, které je zasláno 
na  OSŽ-ústředí je možno hodnotit vel-
mi pozitivně, neboť je to ocenění pro 
všechny fyzické a právnické osoby, které 
do PF OSŽ přispívají a za jejich solidaritu.

Sociálně-právní oddělení OSŽ-
Ústředí konstatuje, že žádosti členů 
OSŽ o dávku  z PF OSŽ, které potvrdí 
a doporučí příslušný ZV ZO OSŽ, jsou 
doručovány na  odborné oddělení 
k projednání Představenstvu OSŽ, pří-
padně Poradě předsedy OSŽ ne vždy 
zcela úplné, což lze charakterizovat 
jako dlouhodobý a přetrvávající stav. 
Převážně chybí údaje o konkrétní so-
ciální situaci žadatele (rodiny), návrhu 
na výši dávky a obdržené podpoře ze 
strany zaměstnavatele (Sociální fond, 
FKSP) nebo prostředků základní or-
ganizace OSŽ. Jako nedostatečné se 
rovněž jeví doložení jednotlivých žá-
dostí písemnostmi majícími charakter 
listinných důkazů. Skutečnosti výše 
popsané představují ve svém důsled-
ku nadbytečnou administrativu. 

Ze strany SPO OSŽ-Ústředí je vždy 
postupováno vstřícně, korektně, při 
respektování individuálního přístu-
pu při vyřizování jednotlivých žádos-
tí o  přiznání dávky z  PF OSŽ, s  cílem 
bezprostředně poskytnout v  opráv-
něných případech finanční dávku.

V průběhu II. pololetí 2023 byly ve čtr-
náctideníku Obzor základní organizace 
OSŽ i jednotlivci opakovaně vyzváni ze 
strany vedení OSŽ, aby do PF OSŽ zasíla-
li finanční příspěvky, neboť tzv. nikdy ni-
kdo neví, kdy bude potřebovat pomoc.

   Luděk Šebrle, 
analytik�rozborář

      JUDr. Petr Večeř, 
vedoucí�SPO OSŽ-Ústředí

Zpráva o tvorbě a použití Podpůrného fondu OSŽ za II. pololetí 2023

Příspěvky do PF OSŽ od ZO OSŽ a jiných právnických a fyzických osob 355 152,60 Kč

Vyplacené dávky z PF OSŽ za II. pololetí 2023 501 000,00  Kč

Tahle perla z dílny pánů Šimka & Sobo-
ty, která se dá dodnes pustit na youtub-
ku (Nad�dopisy�diváků,�Silvestr�1981) byla 
skvělou parodií na  téma televizní pře-
stávky. A kdo neví, o co šlo a jaké rado-
sti tyhle přestávky přinášely, tak věz-
te, že nějaké dnešní reklamy jsou toho 
jen slabým odvarem. Dříve se takto vy-
plňovaly mezery ve vysílání v případě, 
kdy byl pořad kratší, než se čekalo. Díky 
tomu jsme mohli na  obrazovce sledo-
vat hemžení zvířátek, chvění trav ve vě-
tru či bystřinku zurčící pod zbytky ledu, 
prostě pastva pro oko a duševní lázně, 
což dnešní reklamy fakt nejsou…

Jooo, to přestávka�bezpečnostní, to je 
jiná liga! Zaměstnanci při ní vůbec ne-
pracují a  děje se to několikrát denně 
na příkaz, světe div se, zaměstnavatele. 
Abych byla přesná, takto to má správně 
fungovat podle NV č. 361/2007 Sb., kte-
rým se stanoví podmínky ochrany zdra-
ví při práci, NV č. 272/2011 Sb. o ochraně 
zdraví před nepříznivými účinky hluku 
a vibrací a NV č. 291/2015 Sb. o ochraně 
zdraví před neionizujícím zářením. Bez-
pečnostní přestávka má za cíl snížit rizi-
ko vzniku zdravotních problémů, úrazů 

nebo nemocí souvisejících s prací a dělá 
se tam, kde jsme vystaveni tzv. riziko-
vým faktorům pracovních podmínek, 
kterými jsou zátěž teplem a zátěž chla-
dem, chemické faktory (látky a  smě-
si obecně, olovo, prach, karcinogeny, 
mutageny, látky toxické pro reproduk-
ci a  azbest), biologické činitele a  fyzic-
ká zátěž (celková fyzická zátěž, lokální 
svalová zátěž, pracovní poloha a  ruční 
manipulace s  břemeny), hluk, vibrace 
a různé typy záření (neionizující, optické 
a  ionizující). Podle legislativy všechny 
práce, při nichž (velmi zjednodušeně 
řečeno) jsou překračovány stanovené 
hygienické limity rizikových faktorů 
nebo je nezbytné nepřetržité používá-
ní osobních ochranných pracovních 
prostředků k  omezení působení rizi-
kového faktoru nebo při trvalé prá-
ci, kde musí zaměstnanec povinně 
používat po  celou dobu směny jiné 
ochranné prostředky určené zaměst-
navatelem (a tyto ztěžují zaměstnan-
ci pohyb, dýchání, vidění a jiné fyzio-
logické funkce), musí být v  průběhu 
směny zařazeny bezpečnostní pře-
stávky (příp. zařazena jiná opatření, 
jako je tomu u záření). Délka a četnost 
bezpečnostních přestávek je pevně 

stanovená a po celou dobu nesmí být 
zaměstnanec rizikovým faktorům vy-
staven. A kde se tohle neděje, je mož-
né, že práce není zařazená v  katego-
rii rizikové (kategorie 2R, 3 a 4), anebo, 
v tom horším případě, to zaměstnava-
tel ví, ale čeká, až mu to někdo připo-
mene. A tím někým, by mohla být na-
příklad základní organizace OSŽ nebo 
správní orgán v podobě krajské hygie-
nické stanice…  

Abychom si přiblížili podstatu bez-
pečnostní přestávky a co v ní dělat, vez-
meme si jako příklad práci v administra-
tivě, která sice není riziková, ale je o to 
více opomíjená, i když bolestmi zad tr-
píme prakticky všichni. Zde (zdravotní) 
přestávky mohou sloužit k prevenci ta-
kových problémů, jakými je syndrom 
suchého oka, zhoršování zraku, bolesti 
hlavy, páteře či onemocnění karpálního 
nervu. Během této přestávky byste měli 
nechat odpočívat oči a uvolnit se nebo 
zavřít oči a jemně je masírovat, zaměřit 
zrak na vzdálené předměty, změnit po-
lohu těla a protáhnout se, procházet se, 
napít se, zhluboka dýchat a  relaxovat. 
Pokud vás zajímá, jestli trpíte tzv. digi-
tální�únavou, můžete si zkusit následu-
jící test. Na  každou otázku odpověz-

te ano nebo ne. Pokud máte více než 
5 kladných odpovědí, pravděpodobně  
přestávku, ať tu nařízenou nebo dobro-
volnou, už opravdu potřebujete.

1.   Cítíte se často unavení, ospalí 
nebo podráždění po práci na počítači? 

2.   Máte často rozmazané nebo dvo-
jité vidění, když se díváte na obrazovku?

3.   Máte často suché nebo zarudlé 
oči?

4.   Máte často bolesti hlavy, závratě 
nebo trpíte nevolností po práci na po-
čítači?

5.   Máte často bolesti krku, zad, ra-
men nebo zápěstí?

6.   Pracujete na  počítači více než 
4 hodiny denně bez přestávky?

7.   Je vaše obrazovka umístěna pří-
liš vysoko, nízko, blízko nebo daleko 
od vašich očí?

8.   Je vaše obrazovka příliš jasná, 
tmavá, blikající nebo má špatný kon-
trast?

9.   Je vaše pracovní místo špatně 
osvětlené, máte problémy s  odlesky 
nebo slunečním světlem?

10.   Používáte během dne i jiná digi-
tální zařízení, jako jsou mobilní telefony, 
tablety nebo čtečky? 

  Dana Žáková, oddělení�BOZP�OSŽ

PORADNA BOZP

KOŤATA

Makáme na tom
Jezdíme, kontrolujeme, staráme se a  snažíme 
se zdokonalovat. Odpovídáme na  vaše mejly, 
telefony a zvědavé otázky, které nám pokládá-
te, když se potkáme na nádraží, ve vlacích nebo 
v  kanceláři nad kávou. Jsme vašimi benefity, 
odbornými poradci, školiteli i  technickou pod-
porou. 

472 kontrol, které jsme zvládli v roce 2023, 
není zrovna málo a  velká část ze 775 závad, 
které jsme objevili, už je v pořádku. V roce 2023 
jsme se aktivně podíleli na  šetření 13 pracov-
ních úrazů (s hospitalizací nad 5 dní a s násled-
kem smrti) a s dalšími přibližně 56 (tzv. ostatní-
mi pracovními úrazy) jsme vám pomáhali. Před 
401 z  vás jsme loni předstoupili v  roli lektorů 
a  snažili se vám otevřít tajná vrátka do  BOZP. 
Naše hlasy slyšíte z Krizové i Úrazové linky, naše 
články čtete v Obzoru. Na webu máte desatera, 
brožuru BOZP i  další dokumenty ke  stažení, 
a mezi nimi nově i Zprávu o činnosti oddělení 
BOZP OSŽ Ú za rok 2023, ze které čerpám data 
k této anotaci.

Každý den využíváme všechny možnosti, 
které dává zákoník práce nám, svazovým in-
spektorům, aby pracoviště, na kterých se právě 
nacházíte, byla lepší a lepší… 

MY NA TOM FAKT MAKÁME!
Dana Žáková, SIBP, oddělení BOZP OSŽ-Ú

� (Podrobnosti�na��www.osz.org)

Soutěž je určena výhradně pro zaměstnance na  železnici, nikoli pro rodinné pří-
slušníky. Startovné je určeno na  pronájem sportovišť, přilehlých prostor, parku, 
sportovního nářadí a pomůcek. Dále se použije na ubytování, stravování a občer-
stvení po dobu akce, cen, nákladů na rozhodčí, zdravotní služby, technické zabez-
pečení a ostatní nutné náklady.  



Štěstí je, když je v harmonii to, 
na co myslíte, co říkáte a co jste.
 Mahátma Gándhí

 –bl– 
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Spousta zábavy a dobrodružství 
na letním dětském táboře Ráj Letohrad

Určitě již většina z vás má vybranou 
dovolenou, kam se v  létě s  rodi-

nou chystáte, ale letní prázdniny mají 
dva měsíce, a to se pak naskytne otáz-
ka, kdo ty vaše ratolesti zodpovědně 
pohlídá, připraví jim na 14 dní zajímavý 
a zábavný program a uvaří jim dobrou 
domácí celodenní stravu v  době, kdy 
musíte chodit do práce. 

A  já mám na  tuto záludnou otázku 
jasnou odpověď! Letní dětský tábor 
Ráj Letohrad pořádaný ZV OSŽ-Sprá-
va tratí a  budov Hradec Králové, kam 
děti železničářů a přátel železnice jezdí 
již více než třiceti lety. Sám zástupce 
hlavního vedoucího Miloš Krátký, jinak 
zaměstnanec Správy železnic v  úseku 
řízení provozu a  bývalý zaměstnanec 
ČD Cargo, začínal jako oddílový vedou-
cí na tomto táboře před třiceti dvěma 
lety. Dnes se o vaše děti na táboře sta-
rají zaměstnanci, kteří sami na  tábor 
jezdili jako děti a využívali tak všechny 
dostupné aktivity a  plně nabitý pro-
gram. 

Malou ochutnávku, jak to na  ta-
kovém táboře vypadá, můžete najít 
na www.ltdraj.cz nebo na FB: Letní�tá-
bor�dětí�Ráj�Letohrad či na Instagramu: 
letnitaborraj.

Na  těchto stránkách můžete ve   
dnech konání tábora každý večer sle-
dovat aktuální dění z  pořádaných ak-
tivit, výletů či co děti měly dobrého 
k obědu či večeři. 

Letošní rok letní tábor pořádá 
poslední turnus od  soboty 17. 8. 
do soboty 31. 8. 2024. A letos si všich-
ni zahrají celotáborovou hru na  téma 
„Wonka – čokoládový ráj“.

Letní tábor dětí Ráj se nachází ve Vý-
chodních Čechách v podhůří Orlických 
hor. Leží na kopci ve výšce 420 metrů 
nad mořem, uprostřed lesů mezi měs-
tem Letohrad a obcí Dolní Dobrouč.

Děti jsou dle věku rozděleny do  4 
kategorií (velká, velká střední, malá 
střední a malá), v každé kategorii jsou 
3 až 4 oddíly. V rámci kategorií se hra-
je celotáborová hra, ale najdeme si čas 

i na menší hry po oddílech dle fantazie 
dětí a  vedoucích. Mimo to nás čeká 
i  několik her napříč kategoriemi, kdy 
jsou děti namíchány a  dokazují svou 
bojovnost i  schopnost spolupráce 
s dětmi staršími i mladšími.

Samozřejmostí jsou i  menší výlety 
po  okolí, celodenní výlet a  pro starší 
děti puťák s  přespáním mimo tábor. 
V  případě hezkého počasí si i  mladší 
děti užijí spaní mimo chatky, a to v tá-
borovém týpí. Nejen zde bude možnost 
využít talentu některých z  vedoucích, 
kteří nám zahrají na kytaru a zazpívají 
klasické táborové písně u ohýnku.

Oblíbené bojovky, jako je Finská 
stezka či noční hra, samozřejmě ne-
mohou chybět, stejně jako večerní dis-
kotéky, kino nebo X-faktor. Čas bude 
i  na  vybíjenou, přehazovanou a  volej-
bal, které se můžou hrát na  jednom 
ze dvou hřišť, stejně tak jako fotbalové 
hřiště či bazén se skluzavkou a skokan-
ským můstkem. Bazén má pozvolné 
dno, takže ho lze využít jak pro plavce, 
tak neplavce. V neposlední řadě se nau-
číme i některé z klasických táborových 
dovedností, jako je Morseova abeceda 
či vázání uzlů.

Děti jsou ubytovány v  dřevěných 
chatkách. Pro menší děti jsou určeny 
velké dvoupatrové chaty (12-13 dětí), 
které jsou vybaveny malým sociálním 
zázemím, verandou a  místností ve-
doucího. Větší děti obývají čtyřlůžko-
vé chatky. Kapacita tábora je až 190 
dětí.

Sociální zázemí se nachází v přízemí 
z jedné ze tří zděných budov v táboře. 
Mimo dívčích a chlapeckých záchodů 
jsou zde i sprchy s teplou vodou.

Stravování je zajištěno ve druhé zdě-
né budově, kde se mimo vybavené ku-
chyně nachází i rozlehlá jídelna. Personál 
kuchyně, pod vedením zkušeného ku-
chaře, připravuje dětem jídla s důrazem 
na vyváženost stravy. Snídaně se skládá 
z různých druhů pomazánek, marmelád 
a pečiva. K obědu je před hlavním cho-
dem vždy podávána polévka a na závěr 

dne je přichystána vždy teplá večeře. 
Mezi těmito jídly je pro děti připravena 
dopolední a  odpolední svačina, která 
se obměňuje z ovoce, zeleniny, jogurtů 
nebo sladkého pečiva. Po  celý den je 
pro děti zajištěn pitný režim, kdy v jídel-
ně jsou připraveny várnice s  chutným 
čajem nebo studenou šťávou.

Základní zdravotní péči na  táboře 
zajišťují dvě zdravotnice, které mají 
vyčleněnu jednu velkou chatu jako 
marodku. Zde jsou dětem podávány 
jejich léky, ošetřována drobná pora-
nění nebo vytahována zákeřná klíšťa-
ta. Případné odborné lékařské ošetře-
ní je zajištěno u pediatrů v přilehlém 

Letohradu nebo v okresní nemocnici 
v Ústí nad Orlicí. 

Teď už jen zbývá vyplnit přihlášku 
na  stránkách www.ltdraj.cz a  poslat 
vaše děti za  zábavou a  velkým letním 
dobrodružstvím! 

Daniela Houdková a Miloš Krátký 
Foto: Miloš Krátký 

Zase nejezdí
Nechápu. Tohle by opravdu zasluhovalo podrobné vysvětlení od Správy železnic. Nejezdící jezdící schody 
na hlavním nádraží na 7. nástupiště jsou zase už skutečností. V sobotu 2. března 2024 po 18. hodině se 
cestující včetně těch o holi, stařenek (blíží se MDŽ), starců a maminek s kočárky zase obtížně dostáva-
li na zmíněný peron. Svědčí to o naprostém pohrdání cestujícími, u nejezdících schodů žádná tabulka, 
žádná omluva, žádný termín, kdy schody pravděpodobně budou znovu jezdit. A to jde o závadu, která 
se na  tomto úplně nejhlavnějším nádraží v  republice v  posledních cca 10–20 letech neustále opakuje 
a stále se nikdo neomluvil, dokonce ani na otištěnou kritiku tohoto přístupu ke klientům vlakové dopravy 
ze Správy železnic nikdo neodpověděl. Tedy to, co nechápu, je, že když někdo něco vlastní – či to má 
svěřeno – že se o to nestará (napadá mi analogie, jak se SŽ nestarala o Vyšehradský most), aby to fun-
govalo. Snad každý, kdo má všech pět pohromadě, když zjistí, že po cca deseti dlouho trvajících opravách 
se zařízení zase rozbije, tak ho vymění, tedy nechá instalovat nové. Tak ten slogan Správy železnic, že řídí, 
spravuje a inovuje naši železnici vůbec nesedí… ani neřídí, ani nespravují, ani neinovují. Neumí nejen 
udržovat svěřené hodnoty v  provozu, ale ani se cestující veřejnosti opakovaně neomluví. Neměli by se 
aspoň trochu stydět? Petr Rádl 

Právě vyšlo NŽT č. 1/2024
Z obsahu: Elektrizace a konverze trakční sou-
stavy je nezbytnost; Konference sdělovací 
a zabezpečovací techniky na železnici 2023; 
Drony ve  službách drážních hasičů; Bilance 
drážních hasičů za loňský rok: přes 7 700 zá-
sahů na železnici i mimo ni; Kamery na kori-
dorovém přejezdu ve Vendryni zachytily loni 
téměř 300 přestupků; Jak na  výstavbu bez-
bariérových WC; Prvopočátky vyšších rych-
lostí na  české železnici; Poslední rozloučení 
s  Ing.  Josefem Krejčířem; Smlouva o  studii 
proveditelnosti PPP projektu posiluje přípra-
vu prvních vysokorychlostních tratí; Český 
železniční průmysl ročně vytvoří stovky míst 
pro absolventy; Proč?… aneb Ptali jste se 
a my odpovídáme; Ohlédnutí za mezinárod-
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prostředí EKOFÓR 50; Další vlakové putování 
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